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گزارش های متعدد  فروش اقلام  غیرمجاز 
توسط برخی عطاری ها

وزارت بهداشــت: مدیر کل دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت با بیان 
اینکه در دولت ســیزدهم نگاه ویژه ای به توسعه و استفاده دقیق از ظرفیت های 
طــب ایرانی وجود دارد؛ گفــت: طب ایرانی می تواند دریچه ای برای پیشــرفت 
در حوزه نظام ســلامت باشد و در صورت توســعه منطقی به عنوان فضایی در 
جهت رونق اقتصادی و اشــتغال مدنظر قرار گیرد. نفیســه حسینی یکتا، مطالبه 
روزافزون مردم و کافی نبودن متخصصان و مراکز مورد تأیید را دلیل بازشدن فضا 
برای افراد غیرمتخصص و ارائه خدمات طب ســنتی خارج از چارچوب علمی و 
قانونی دانست و افزود: یکی از چالش های جدی ما این است که با آنکه فعالیت 
عطاری ها به طور مستقیم با ســلامت مردم مرتبط است اما مجوز فعالیت شان 
را وزارتخانــه دیگــری صادر می کند. مدیر کل دفتر طــب ایرانی و مکمل وزارت 
بهداشــت تأکید کرد: فعالیت عطاری ها در حوزه ســلامت اســت و باید ارتباط 
مســتقیم تر و تنگاتنگ تری با متولی سلامت در کشــور داشته باشند و با آنکه در 
ایــن صنف، عطاران خوش نام و باتجربه ای داریم که عالمانه مشــغول به کار در 
محدوده قانونی هستند ولی متأســفانه در موارد متعدد دخالت در امر درمان و 
فروش اقلام غیرمجاز از آنها گزارش می شود که برای سلامت جامعه پرمخاطره 
است. حسینی یکتا با اشاره به فعالیت هشت دانشکده طب  ایرانی در کشور، گفت: 
بیش از ۴۰۰ نفر در رشته طب  ایرانی فارغ التحصیل شده اند و حدود ۴۰۰ دانشجو 
نیز در حال تحصیل هستند و در حال حاضر از لحاظ علمی در رتبه چهارم تولید 
علم طب  سنتی در دنیا قرار داریم. بنا بر اعلام وزارت بهداشت، وی با بیان اینکه 
در دولت ســیزدهم نگاه ویژه ای به توسعه و استفاده دقیق از ظرفیت های طب 
ایرانی شــده است، به طوری که در سند تحولی دولت مردمی، بندهای متعددی 
درخصــوص بهره گیری از ایــن ظرفیت وجود دارد، گفت: طــب ایرانی می تواند 
دریچه ای برای پیشــرفت در حوزه نظام ســلامت باشــد و در صورت توســعه 
منطقی، به عنوان فضایی در جهت رونق اقتصادی و اشــتغال مد نظر قرار گیرد. 
حسینی یکتا، اصلاح سبک زندگی را رسالت اصلی طب ایرانی دانست و بیان کرد: 
تا پایان امســال ۱۴ دانشگاه در سطح شبکه بهداشت، آموزش سبک زندگی را در 
برنامه های خود خواهند داشت. مدیر کل دفتر طب ایرانی و مکمل در پایان گفت: 
فقط ویزیت متخصاین طب ســنتی تحت پوشــش بیمه است و در حال پیگیری 

تحت پوشش بیمه قراردادن شش خدمت دیگر در این حوزه هستیم.

مدارس غیردولتی رتبه بندی می شوند
ایســنا: رئیس ســازمان مدارس و مراکز غیردولتی وزارت آموزش وپرورش از 
رتبه بنــدی مدارس غیردولتی خبر داد و گفــت: فرایند اجرای این برنامه از ابتدای 
امسال آغاز و شاخص ها تعیین شده است که به زودی طی بخش نامه ای به استان ها 
ابلاغ خواهد شــد. احمد محمــودزاده با تأکید بر ضرورت تربیــت دانش آموزان 
تمام ســاحتی اظهار کرد: مدارس غیردولتی بایــد فعالیت ها و برنامه های خود را 
با ســند تحول بنیادین همسو کنند. از امســال رویکردهای تربیتی و فرهنگی را در 
ردیف ملاک هــای ارزیابی و رتبه بندی و همچنین تعیین الگوی شــهریه مدارس 
قرار داده ایم.  رئیس ســازمان مدارس و مراکــز غیردولتی وزارت آموزش وپرورش 
از رتبه بنــدی مــدارس غیردولتی خبر داد و گفــت: فرایند اجرای ایــن برنامه از 
ابتدای امســال آغاز و شاخص ها تعیین شده است که به زودی طی بخش نامه ای 
به اســتان ها ابلاغ خواهد شــد. محمودزاده ادامه داد: دو شــاخص گذاری انجام 
می دهیم؛ یک شــاخص گذاری مربوط به موضوع رتبه بندی و دیگری ارزیابی ما از 
استان هاست. ما قصد داریم استان ها را ارزیابی و رتبه عملکردی آنها را در مقایسه 
با دیگر اســتان ها مشخص کنیم. این شاخص گذاری ها هم در حوزه آموزش و هم 
پرورش انجام خواهد شــد.  وی درباره میزان شکایات و تخلفات رسیدگی شده در 
جریان ثبت نام مدارس غیردولتی گفت: خوشــبختانه امسال روند تعیین و میزان 
شــهریه مدارس غیردولتی به خوبی اطلاع رسانی شــد. توافقاتی نیز با مؤسسان 
صورت گرفته بود که رقم اعلامی شهریه با رقم دریافتی از والدین یکی باشد. قصد 
داریم امســال برای اولین بار نظرســنجی انجام دهیم که براساس آن به صورت 
پایلوت برای خانواده ها پیامک ارسال و از آنها سؤال می کنیم که چه میزان شهریه 

پرداخته کرده اند تا درصد انحراف از مسیر را پیدا کنیم.

وام ۴۵۰ میلیون تومانی دولت به متقاضیان 
نوسازی بافت های فرسوده

سرپرست سازمان نوسازی شهر تهران گفت: به متقاضیان نوسازی بافت های 
فرسوده، وام ۴۵۰ میلیون تومانی اعطا می شود که ۳۵۰ میلیون تومان آن با نرخ 
۹ درصد و ۱۵۰ میلیون آن با نرخ ۱۸ درصد خواهد بود. مهدی هدایت سرپرست 
سازمان نوســازی شهر تهران با حضور در برنامه ســلام تهران شبکه ۵ سیما با 
بیان اینکه در شهر تهران ۴۴۲۸ هکتار بافت فرسوده و ناکارآمد شهری داریم که 
حدود ۲۰ درصد جمعیت و ۳۰ درصد از پلاک ها و پارســل های شهری را در خود 
جای داده اند، عنوان کرد: یکی از رویکردهای شــهرداری در دوره جدید مدیریت 
شــهری برای نوسازی و بازآفرینی بافت های فرسوده، ارائه مشوق ها و تسهیلات 
نوســازی اســت که بعد از چندین ماه تلاش، در هفته های گذشته موفق به اخذ 
مصوبه ای از شــورای عالی معماری و شهرسازی شدیم تا بتوانیم این مشوق ها 
را به مناطقی که دارای بافت فرســوده هســتند ابلاغ کنیم. هدایت با بیان اینکه 
یکی از مشــکلات جدی در بافت های فرسوده، کمبود سرانه های خدماتی است، 
تصریح کرد: ما بیشتر به دنبال محله سازی در بافت های فرسوده هستیم و تلاش 
داریم با ترویج فرهنگ تجمیع پلاک های ریزدانه، نسبت به ساخت محلات الگو با 
تأمین همه خدمات موردنیاز در بافت های فرسوده اقدام کنیم. سرپرست سازمان 
نوســازی شــهر تهران با اشــاره به اعطای یک تا دو طبقه تراکم تشویقی و عدم 
دریافت عوارض از متقاضیان نوســازی در بافت های فرســوده از سوی شهردای 
تهران، خاطرنشــان کرد: دولت نیز به متقاضیان نوسازی بافت های فرسوده، وام 
۴۵۰ میلیون تومانی اعطا می کند که ۳۵۰ میلیون تومان آن با نرخ ۹ درصد و ۱۵۰ 
میلیون آن با نرخ ۱۸ درصد اعطا می شــود. هدایت در ادامه گفت: ما معتقدیم 
که مبلغ وام در نظر گرفته شــده از سوی دولت برای نوسازی بافت های فرسوده 
کافی نیســت و اگر دولت بخواهد قانون جهش تولید مسکن را که تولید سالانه 
یک میلیون مســکن در کشــور با اولویت بافت های فرســوده در آن تکلیف شده 
اســت، محقق کند، می تواند این مبلغ را برای بافت های فرســوده افزایش دهد 
تا ساخت وســاز در این بافت ها توجیه پذیر شود و تهدید بافت های فرسوده را به 
فرصت تبدیل کند. سرپرست سازمان نوسازی شهر تهران عنوان کرد: یک موضوع 
جدی که در حال حاضر در شهرداری تهران دنبال می شود بحث قرارگاه جهادی 
تأمین مسکن تهران اســت؛ همان طورکه می دانیم حدود ۵۰ درصد از جمعیت 
شــهر تهران مستأجر هستند و بحث مسکن در تهران یکی از مباحث مهم است 
و در دســتور کار ویژه شــهرداری تهران قرار دارد. هدایت با تأکید بر ضرورت رفع 
موانع جدی در موضوع تولید مسکن، یادآور شد: بعضا صدور پروانه ساختمانی 
ســه سال طول می کشید ولی اکنون این موضوع به زیر سه ماه رسیده و تلاش ما 
بر این اســت که با حذف همه فرایندهای زائد در این مسیر، زمان صدور پروانه از 
این مدت هم کمتر شود. به گفته سرپرست سازمان نوسازی شهر تهران، استفاده 
از ظرفیت های شــهرداری تهران یکی دیگر از رویکردهای تحقق مأموریت های 
قرارگاه جهادی مســکن اســت که با دســتور شــهردار تهران اراضی در اختیار 
شهرداری برای این امر به کار گرفته شده و حدود ۳۰ هزار واحد مسکن از ظرفیت 

موجود در این بخش تولید خواهد شد.

 نورا حسینی:بیش از یک ماه اســت که دستورالعمل جدید 
حمایت از گزارشــگری فساد در وزارت اقتصاد تدوین و ابلاغ 
شده که حفظ محرمانگی اطلاعات هویتی گزارشگر، تشویق 
نقــدی و غیرنقدی و فرایند رســیدگی بــه گزارش ها در این 

دستورالعمل پیش بینی شده است.
ســوت زنانی که گزارش آنها منتهی به اثبات وقوع فساد 
و صــدور رأی محکومیــت یا بــه هر نحو منجــر به عایدی 
مالی برای دولت شود، دو دســته پاداش نقدی و غیرنقدی 
می گیرند که پاداش نقدی شامل سه درصد از عواید حاصل 

تا سقف یک میلیارد تومان به عنوان پاداش نقدی است.
مدیریــت شــهری تهران هم سال هاســت کــه موضوع 
حمایت از گزارشــگران فساد را دنبال می کند. موضوعی که 

در اواخر شورای پنجم تبدیل به مصوبه شد.
شــورای پنجمی ها در دی ماه ســال ۹۸ بــه یک فوریت 
سوتی زنی رأی مثبت داده بودند اما حدود دو سال بعد یعنی 
در آخرین روزهای حضورشــان در خیابان بهشــت بررسی 
کلیات طرح «الزام شهرداری تهران به اصلاح و بهبود فرایند 
دریافت و رسیدگی به گزارش های شهروندان درباره فساد و 
رشــوه و تشویق گزارشگران تخلفات در شهرداری تهران» را 
در دســتور کار قرار دادند. اما از سوی دیگر شهرداری تهران 
نیز آیین نامه اجرائی حمایت و صیانت از گزارشگران فساد را 
در اجرای تکلیف مقرر در برنامه پنج ساله سوم توسعه شهر 
تهران در سال ۱۳۹۸ تقدیم شورا کرده بود، در نهایت لایحه 
شــهرداری در طرح تجمیع شــد و ۱۸ نفر از اعضا به کلیات 

طرح رأی مثبت دادند.
مصوبه ای که شورای شهر ششــم به آن انتقاد داشت و 
معتقد بود که فعالیت های اجرائی و نظارتی در آن شــفاف 
نیست و رئیس شورای شــهر تهران به عنوان رئیس کمیته 
بررسی گزارش های فســاد، مسئولیت های اجرائی هم دارد. 
اجرای این مصوبه متوقف ماند تا اصلاحات لازم انجام شود.
تصمیم گیــران کنونــی تأکیــد دارنــد کــه از طرفداران 
ســوت زنی و ایده شهرداری تمام شیشــه ای هستند. علیرضا 
زاکانی، شــهردار تهــران در همان روزهای نخســت درباره 
حمایت از ســوت زنی در این دوره مدیریت شــهری به یکی 
از روزنامه ها گفته بود که فردی که موضوع فســاد را اعلام 
می کند، هم مورد تشــویق قرار می گیرد و هم مورد حمایت. 
او در پاســخ به این پرسش که آیا شهرداری سازوکاری برای 
حمایــت از ســوت زنی رقم می زند یا نه، تأکیــد کرده بود ما 
اهتمام داریم که این اتفاق را رقم بزنیم و در حال طی کردن 
فرایند آن هســتیم تا به صورت درست این اقدام مورد دقت 

و حمایت ما قرار بگیرد.
به  زمانی  چــه  فســاد  گزارشــگران  مصوب  اصلاحیه  اما  

صحن شورای شهر تهران  می آید؟
ناصر امانی عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر 
تهــران در این رابطــه می گوید:  این موضوع در دســتور کار 
کمیســیون حقوقی و نظارت شوراست و بازرسی شهرداری 

تهران هم فعالیت های خود را در حوزه ســوت زنی و کشف 
رانت و فســاد در شهرداری تهران دنبال می کند و امیدواریم 
هرچه ســریع تر این اصلاحیه به صحن شورای شهر بیاید که 

در حال حاضر در مرحله بحث و بررسی است.
او ادامــه می دهــد:  اینکه چــرا این لایحه تا ایــن اندازه 
برای طرح در صحن زمان برد، کمیســیون حقوقی و نظارت 
اطلاعات دقیق تری دارد، اما لایحه خوبی در حال آماده شدن 
اســت و از مصوبات قبلی بهتر است که امیدواریم زودتر در 

دستور صحن شورای شهر قرار بگیرد.
مهــدی اقراریــان رئیس کمیســیون نظــارت و حقوقی 
شــورای شــهر تهران هم در ایــن رابطه می گویــد:  مصوبه 
ســوت زنی در اواخر دوره شــورای پنجم به تصویب رسید. 
اصل موضوع بســیار خوب است، اما زمانی که قصد اجرای 
این مصوبه را داشــتیم، متوجه شدیم تداخلی در حوزه اجرا 
و وظایف شــورا وجود دارد، به عنوان مثال یک شــورایی در 
این مصوبه پیش بینی شده بود که ریاست آن بر عهده رئیس 
شورای شهر تهران بود و یک سری وظایف اجرائی را بر عهده 
داشــت و قرار شد شهرداری برنامه های خودش را در قالب 
با مبارزه با فســاد و بحث ســوت زنی دنبال کند و این لایحه 

هم بررسی شود.
او ادامه می دهد:  جلســات برگزارشده لایحه هم اصلاح 
شــده و در حال حاضر آماده طرح در صحن اســت که سایر 
اعضا درخصوص تغییرات اعــلام نظر کنند، اصلاحاتی هم 
که در نظر گرفته شــده تفکیک بین حوزه نظارت و اجراست 
و از آن گســتردگی که داشت و وارد ســازوکار اجرائی شده 
بود، انجام شده و امیدواریم به زودی در صحن بررسی شود.
پرویز سروری هم معتقد است که مصوبه قبلی سوت زنی 
آشــفتگی هایی داشــت که بخش اجرا و سیاست گذاری در 
آن شــفاف نبود و مشــخص نبود که چه کســی اجرا کند و 
چه کســی نظارت و به عنوان مثال برای رئیس شورای شهر 
به عنوان رئیس کارگروه وظایف اجرائی پیش بینی شــده بود 

که این موارد اصلاح شد.
کارشناســان شهری معتقدند نظارت همگانی در صورت 
حمایــت از افراد گزارش  دهنــده می تواند یکی از روش های 
مؤثــر برای مقابله با فســاد باشــد. اما زیاد می شــنویم که 
گزارشــگران فساد به جای تشــویق به دردسر هم می افتند. 
این اتفاق باعث عدم اعتماد و چشم پوشــی از گزارش دهی 

فساد و طبعا منجر به گسترش فساد می شود.
مرکز مطالعات و برنامه ریزی شهر تهران به تازگی ارزیابی 
از عملکرد شــهرداری تهران در حمایت از گزارشگران فساد 
انجام داده و به این نکته اشــاره کرده که شــهرداری تهران 
با توجه به سروکارداشــتن با طیف گسترده ای از شهروندان 
مبارزه با فساد باید ساختاریافته، هماهنگ و برنامه ریزی شده 
اقداماتی انجام دهد که طراحی و شناســایی زمینه های لازم 
برای استقرار گزارشگری فساد در شهرداری به عنوان نهادی 

که با مردم ارتباط مستقیم دارد، ضروری است.

در ایــن گزارش نگاهــی به تجربه کشــورهای موفق در 
امر مبارزه با فساد ســاختاری و اقتصادی شده است. از بین 
۱۲ روش اســتاندارد کشف فســاد ۴۳ درصد از موارد توسط 
نظارت و گزارش دهی مردمی محقق شــده است، همچنین 
۷۳ درصد افرادی که عامل کشــف و انهدام فســاد بودند، 
کارمنــد یــا ارباب رجوع های ســازمان بودنــد در حالی که 
بازرســان خارج از سازمان و نظارت  نهادهای بالادستی تنها 

توانسته اند پنج درصد از فساد را کشف کند.
گزارش هــای مردمی در ســال ۲۰۰۵ میــلادی منجر به 
بازپس گیری ۱۰ میلیارد دلار توسط دولت آمریکا شده است. 
درحالــی که ســازمان های نظارتی تنها پنــج میلیارد را به 
خزانه بازگرداندند که نشــان از اثرگذاری سازوکارهای بالای 
نظارت همگانی دارد. استفاده از ظرفیت مردم برای کاهش 
و کشف فســاد در دنیا به نام سوت زنی شــناخته می شود. 
شهرداری ها به دلیل قدرت اعطای انواع مجوزها بیشتر در 
معرض فســاد هستند. بنابراین با توجه به تجربیات جهانی 
لازم است شــرایط زیرســاخت های قانونی و الزام آور برای 
دریافت گزارش های تخلف از طریق پرسنل خود شهرداری، 

طرف های قرارداد، پیمانکاران و نهایتا مردم فراهم شود.
انجمن بازرســان گواهی شــده تخلف AFCE یک نهاد 
بین المللی مبارزه با فســاد اســت. این نهاد در سال ۱۹۸۸ 
راه اندازی شده و ۷۵ هزار عضو از ۱۵ کشور دارد. این سازمان 
از ســال ۹۶ تا ۲۰۰۸ هر دو سال یک بار گزارش هایی درباره 
فساد و سوءاستفاده در ایالات متحده منتشر می کرده است. 
این گزارش ها از سال ۲۰۱۰ به ۱۰۰ کشور توسعه یافته است. 
نحوه کشف  پرونده های تخلف نشان می دهد که بیش از ۴۰ 
درصد تخلفات توسط سوت زن ها کشف شده است و نزدیک 
به نیمی از فسادهای کشف شــده از راه خبررسانی کارمند، 

فروشنده یا دیگر گزارشگران برملا شده است.
شــهرداری تهران نیز به عنوان بخشی از نظام اداری و 
حکمرانی کشــور مانند سایر ســازمان ها و نهادها مشمول 
قوانین عام حمایت از گزارشــگران فساد در کشور می شود 
اما قوانین خاص حمایت از گزارشگران فساد نیز در برنامه 
ســوم شــهرداری تهران دیده شده اســت. در این پژوهش 
راهکارهــای عملیاتی برای پیاده ســازی این ســازوکار در 

مجموعه شهرداری پیشــنهاد شده است: از جمله تشکیل 
دفتــر دریافت گــزارش فســاد و تخلف، ایجاد بســترهای 
دریافت گــزارش از طریق خطوط امن تلفنــی و اینترنتی، 
برای عموم اعم از پرســنل شــهرداری و بخش خصوصی 
مرتبط بــا آن به گونه ای که هویت شــخص گزارش دهنده 
مخفــی بمانــد. حمایت صریــح و ایجــاد مصونیت های 
قانونــی از گزارش دهنــگان فســاد در داخل و خــارج از 
محیط هــای اداری و اعطــای حق ادعای خســارت برای 
گزارش دهنــده در صــورت مواجهه با هرگونــه بدرفتاری، 
نســبت به متخلفان،  تعیین درصد مشــخصی از مجموعه 
اصل مبلغ و جریمه دریافت شــده از پرونده فساد به عنوان 
پاداش گزارش دهنده ای که پرونده فساد را معرفی کرده و 
آن را به جریان انداخته اســت، الزام شــهرداری به تقویت 
بسترهای گزارش گیری از مجموعه های داخلی خود جهت 
کشــف فساد و ارائه گزارش های دوره ای از نتایج آن و روند 

پیشرفت بسترسازی به شورا.
با بررســی ســازمان ها و مراجع رســیدگی به گزارشات 
تخلفات و فســاد در ســازمان باید به این نکته اشــاره کرد 
کــه شــهرداری از لحاظ حضور و پوشــش ســازمان های 
نظارتی و بازرســی و مراجع رســیدگی بــه تخلفات اداری 
در وضعیــت مناســبی قرار دارد. اما با توجه به مســائل و 
موضوعاتی که برخی کارشناســان و مدیران اذعان داشتند 
می توان به محدودیت رسیدگی ها در حیطه نظارتی مراجع 
رســیدگی، عدم پیگیری مناسب و مستمر از نتایج گزارشات 
فســاد، کمبود نیروی متخصص و باتجربه، عدم اســتقلال 
دستگاه های نظارتی درونی، وجود برخی مصادیق تعارض 
منافع در ســازمان های نظارتی، عدم اســتقلال نمایندگی 
سازمان بازرســی کل کشور در شــهرداری و اطاله پروسه 
رســیدگی به گزارشــات تخلفات و فســاد و وجود تبعیض 
اداری در رسیدگی به گزارشــات فساد، موازی کاری و عدم 
هماهنگــی ســازمان های نظارتی، از جملــه ضعف های 
گزارشــگری فســاد در شــهرداری اشــاره کــرد. از دیگــر 
ضعف های حمایت قانونی از افشــاگران فساد می توان به 
نبود هیچ قانون رسمی برای حمایت از افشاگران شهرداری 

اشاره کرد.

سرانجام سوت زنی در بهشت

 شرق: عده ای می کوشند با ایجاد انسداد در میان پزشکان جوان، ضمن حفظ انحصار 
خود، ســبب مهاجرت آنها شــوند. بر اساس اسناد بالادســتی، توسعه کیفی و کمی 
نظام آموزش پزشــکی باید در دســتور کار قرار گیرد. در همین زمینه شــورای  عالی 
انقــلاب فرهنگــی ماده واحده ای را تصویب کرد که بر اســاس آن وزارت  بهداشــت 
مکلف بود طرح افزایش ظرفیت در رشــته های تخصصی را به ســتاد راهبری نقشه 
ارائه کند. علی رغم وجود قوانین اما این موضوع در آزمون دستیاری تخصص امسال 
به بار ننشســت. برخی از مسئولان در مصاحبه هایی علت کاهش ظرفیت رشته های 
تخصص در آزمون دستیاری امســال را عدم استقبال خود پزشکان جوان قید کردند 
کــه این موضوع در تقابل با واقعیت های موجود اســت. محمــد رئیس زاده، رئیس 
 کل ســازمان نظام پزشــکی در گفت وگو با خبرنگار فارس گفته  بود: امســال (ســال 
۱۴۰۰) ما ۱۸ جراح عروق می خواســتیم که دو نفــر ثبت نام کردند و از طریق تکمیل 
ظرفیت به پنج نفر رسید. در رشته جراحی قلب نیز ظرفیت های ما تکمیل نمی شود 
و علت آن این اســت که پزشــکان عمومی تمایلی برای ورود به این رشته ها ندارند 
چراکه شرایط را مناسب نمی بینند و از طرفی دیگر شرایط گذراندن دوران رزیدنتی با 
کمک هزینه هایی که به آنها می دهیم غیرممکن است. وی درباره علت کاهش تمایل 
برخی پزشــکان به تحصیل در این رشــته های تخصصی تصریح  کرد: برخی پزشکان 
عمومی شــرایط کاری را مناسب نمی بینند و تمایلی به ورود به رشته های تخصصی 
ندارند؛ گذراندن دوره رزیدنتی با حقوقی که رزیدنت ها دریافت می کنند بسیار دشوار 
اســت چراکه رزیدنتی که الان ۳۰ سال دارد و متأهل است نمی تواند با ماهانه چهار 

میلیون تومان زندگی کند و بدون دغدغه نیز در خدمت آموزش و درمان باشد.
سال گذشته ۸۰۰ صندلی دستیاری خالی ماند

جلیل کوهپایه زاده، دبیر شورای گسترش دانشگاه های علوم پزشکی کشور پنجم 

تیرماه ۱۴۰۱ به خبرگزاری تســنیم گفته  بود: ســالانه حدود ۱۲ هــزار نفر در آزمون 
دستیاری شــرکت کردند و سال گذشته چهارهزارو ۵۰۰ ظرفیت وجود داشت که در 
نهایت حدود ســه هزارو ۷۰۰ نفر پذیرش شدند و حدود ۸۰۰ صندلی دستیاری خالی 
ماند. دبیر شورای گسترش دانشــگاه های علوم پزشکی کشور همچنین عنوان کرده  
بود: صندلی رشــته های طب اورژانس، بیهوشــی، جراحی، داخلی، اطفال بیشتر از 
سایر رشــته ها خالی می ماند، این رشته ها بسیار مهم هســتند اما متأسفانه ظرفیت 
آنها به دلیل کمتربودن انگیزه پزشــکان برای ورود به این رشــته ها پر نمی شود زیرا 
پزشــکان احساس می کنند در صورت ورود به این رشته ها وضعیت معیشتی خوبی 
نخواهنــد داشــت؛ برخی دیگر از پزشــکان نیز به دلیل آنکه بــرای تحصیل مجبور 
هســتند از خانواده خود دور بمانند؛ تمایلی به شــرکت در آزمون ندارند. رشته های 
رادیولوژی، داخلی قلب، چشم پزشــکی، گوش و حلق و بینی، پوست و مو، ارتوپدی 
و طب فیزیکی بیش از ســایر رشــته ها متقاضی دارند و بیش از ۹۵ درصد ظرفیت 

آنها معمولا پر می شود.
امسال تمامی صندلی های آزمون دستیار  تخصصی  پر  شدند

پس از ســخنانی مبنی بر عدم تمایل از سوی پزشــکان برای تحصیل در مقطع 
تخصص امســال مشــاهده کردیم که تمامی ظرفیت های اعلام شده پر شدند؛ دکتر 
ابوالفضل باقری فرد معاون آموزشی وزارت  بهداشت از رکورد پذیرش آزمون دستیار 
تخصصی ۱۴۰۱، خبر داد و اعلام  کرد: برای اولین بار در تاریخ وزارت  بهداشت، چهار 
هزار نفر در چهل و نهمین آزمون دســتیاری پذیرفته شدند. در مقایسه با سال گذشته 
و ظرفیت مشــابه، حدود ۵۰۰ دســتیار تخصصی در آزمون امســال، بیشتر جذب و 
پذیرفته شدند و از سویی دیگر، صندلی های خالی این آزمون خصوصا در رشته های 
مورد نیاز، به طور چشــمگیری پُر شــد. به عنوان نمونه در رشته بیهوشی، حدود ۵۰ 

درصد از صندلی های خالی ســال گذشــته، امسال پُر شــد و علی رغم این استقبال 
چشــمگیر، تعداد قابل توجهی از دســتیاران نیز در مرحله تکمیل ظرفیت و پذیرش 
بومی پذیرفته خواهند شــد. پرشدن تمامی ظرفیت ها خط بطلان بر تمامی سخنان 
مبنی بر عدم تمایل پزشکان برای حضور در آزمون تخصصی کشید اما باید گفت که 
خالی بودن ظرفیت ها به دلیل عدم اســتقبال پزشــکان نیست بلکه عده ای در تلاش 
هســتند تا با قاعده گذاری سخت بر آزمون تخصص و ایجاد انسداد در میان پزشکان 

جوان، انحصار خود را در رشته های آزمون تخصص حفظ کنند.
تجمع  پزشکان  برای  سؤالات  غیراستاندارد

در ۲۰ شــهریور ۱۴۰۱ عده ای از دستیاران پزشکی با تجمع مقابل وزارت  بهداشت 
به سؤالات آزمون دانشنامه پزشــکی اعتراض کردند. اعتراض اصلی داوطلبان این 
بود که آزمون دانشــنامه (بورد) در رشــته داخلی با ســؤالات بسیار غیراستاندارد و 
اغلب حفظی، کنکوری و بدون دید بالینی برگزار شــده  اســت. همچنین دســتیاران 
رشته های جراحی نیز گفتند که آزمون این رشته غیراستاندارد بوده و موجب خواهد 
شــد که درصد کمی از دســتیاران حد نصاب را کســب کنند و این موضوع منجر به 
نادیده گرفتن زحمات دســتیاران جوان رشته جراحی می شود. به نظر می رسد علت 
ســخت گیری در ایــن آزمون ها تنها به علــت انحصارطلبی اســت و دولت باید این 
انحصار را بشــکند و آینده نگری داشته  باشــد. حال با توجه به کمبود شدید پزشک 
متخصص در کشــور و همچنین وقوع توفان سالمندی جمعیت در سال های آینده، 
عدم افزایش ظرفیت پذیرش آزمون دستیاری، بحران کمبود پزشک را تشدید خواهد 
کرد و ناامیدی بسیاری از پزشکان جوان را در پی خواهد داشت. بهتر است مسئولان 
وزارت  بهداشت بدون درنظرگرفتن منافع شخصی، صلاح سیستم درمانی را در نظر 

گرفته و سلامت مردم را در اولویت خود قرار دهند.

پزشکان جوان  پشت  راهبندان

 وزیر اســبق آموزش و پــرورش گفت: امروز 
بایــد اعتــراف کنیم کــه ریشــه های تربیتی در 
بروز اتفاقات اخیر، خیلی تأثیر گذاشــته و نظام 
آمــوزش و پرورش عمومی مــا باید به صورت 
جدی مورد واکاوی قرار بگیرد و بازنگری شــود 
و دانش آمــوزان ما با روش هــای صحیح ابراز 
عقیده و نظر و اعتراض کاملا آشنا شوند و تمرین 
کنند و فقدان این موضوع، همان مشکلی است 
که ما در آموزش و پرورش داریم. «ســیدمحمد 
بطحایی»، وزیر اسبق آموزش و پرورش، درباره 
وضعیــت این روزهــای مــدارس و آموزش و 
پــرورش و چگونگــی عملکــرد وزارتخانه در 
چنین شــرایطی به ایلنا گفــت: آنچه در وهله 

اول بــرای نظام آموزش و پرورش و هر معلمی 
مطــرح اســت، صیانت از روحیه و شــخصیت 
دانش آموزان اســت؛ دانش آموزانی که کودک 
و نوجوان هســتند؛ یعنی در یک گروه سنی قرار 
دارنــد که هرگونــه لطمه به آنها تا ســال های 
ســال در شــخصیت و رفتارشــان باقی خواهد 
ماند. به نظرم می رسد وزارت آموزش و پرورش 
به عنــوان بخشــی از حاکمیت که مســئولیت 
اصلی مراقبت از این موضوع بســیار مهم را بر 
عهــده دارد، باید همه تلاش خــود را به عمل 
آورد که دانش آموزانــی که در اتفاقات و غائله 
اخیر به صورت هیجانی وارد این موضوع شدند 
و چه بســا برخی از آنها گرفتار هم شده باشند 

یا حتی صدمه جســمی خورده باشند، کمترین 
آسیب را در این اتفاقات متحمل شوند. بطحایی 
تصریح کرد: آموزش و پرورش باید به طور کامل 
دانش آموزانی را که در ناآرامی های اخیر لطمه 
دیده اند، رصد کند. ارتباط جدی با خانواده ها در 
این ایام باید وجود داشته باشد و متأسفانه یکی 
از خلأهایــی که در رفتــار همکارانم می بینم و 
رصد می کنم، ضعف ارتباطی است که آموزش 
و پــرورش با خانواده دارد. او خاطرنشــان کرد: 
الان زمانی است که مسئولان و مدیران آموزش 
و پرورش باید بیشــترین گفت وگو و تعامل را با 
باشــند. همچنین خانواده ها  خانواده ها داشته 
نیز باید با مدیران مــدارس و آموزش و پرورش 

این ارتباط را داشــته باشــند. به نظرم می رسد 
این موارد جنبه هایی است که وزارت آموزش و 
پــرورش باید پرقدرت تر از آنچه تا به حال بوده، 
بــه آن توجه کند و با موضوع مواجه شــود. او 
درباره نحوه برخــورد وزارت آموزش و پرورش 
در چنیــن شــرایطی با دانش آمــوزان معترض 
اظهار کرد: به نظرم ایــن امکان وجود دارد که 
مدیران ارشــد آموزش و پرورش از بســیاری از 
آســیب ها جلوگیری کنند. وزیر اسبق آموزش و 
پرورش ادامه داد: تصــور کنید یک نوجوان که 
تا بــه حال اصلا در محیط های نظامی و امنیتی 
نبوده، اگر خدایی نکرده در غائله ای بازداشــت 
شود و در بازداشــتگاهی عمومی لااقل ساعتی 
را در کنار انواع و اقسام آدم ها در سنین مختلف 
به ســر ببرد، چــه به روز دانش آمــوز می آید؟! 
شخصیت، روحیه و تمام آن چیزی که می تواند 
به عنوان سرمایه شــخصیت آینده اش باشد، در 

معــرض خطر قرار می گیــرد. او ادامه داد: یک 
نوجــوان را در کنار افراد سن و ســال دار در نظر 
بگیریــد؛ نوجوان در این شــرایط واقعا از حیث 
شخصیتی شوکه خواهد شد؛ بنابراین می طلبد 
کــه وزارت آمــوزش و پــرورش و مســئولان 
محترمش برای پیشگیری از این مسئله جدی تر 
در چنین صحنه ای حضور پیــدا کنند. بطحایی 
در ادامه در پاســخ به سؤالی درباره اینکه دلیل 
ورود برخــی دانش آموزان بــه اعتراضات اخیر 
چیســت؟ گفت: این سؤالی بسیار اساسی است 
و آن قدر مهم اســت که بعد از آنکه ان شاءاالله 
آرامشــی حاکم شــد، می طلبد کــه میزگردی 
تشــکیل داد و صاحب نظــران ایــن موضوع را 
تجزیه و تحلیــل کنند. در اتفاقات گذشــته نیز 
دانش آموزان حضور داشــتند؛ امــا در اتفاقات 
اخیر تعداد دانش آموزان و حضور آنها بیش از 

موارد مشابه در گذشته بوده است.

وزیر  اسبق آموزش و پرورش:
وزارت آموزش و پرورش باید  از  شخصیت دانش آموز  صیانت کند


